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 الملخص

لتي تبدأ اعملية تسيير المسار الوظيفي للموظف العام هي عبارة عن طريق وخط مرن تمثله حركية الموظف عبر حياته العملية 
 بالتوظيف والتعيين وتنتهي بإنهاء علاقة العمل.

فإنه لم  .أهمية بالغة في الحياة الوظيفية لما له من ،موظف العام يعد من مواضيع الساعةالمسار الوظيفي لل ع تسييرلأن موضو ونظرا 
و الدافع النوع من المواضيع فكان هذا الأخير هفي هذا والنقص ، لذا أردنا بجهد متواضع أن نساهم في الحد من هذه الندرة بكثرةيتناول 

الرئيسي الذي جعلنا نبحث فيه إنطلاقا من الإشكالية التالية: ما مدى فعالية ونجاعة سياسة تسيير المسار الوظيفي للموظف العام في 
لى أرض عفي الجزائر ه العملية الجزائر؟ لذلك سعت هذه الدراسة إلى الوصول إلى العديد من الأهداف من بينها معرفة مدى نجاعة هذ

من مجتمع دراسة أصلي فرد  60، حيث قمنا بإختيار عينة 3بجامعة صالح بوبنيدر قسنطينة ميدانيببحث دراسة الالواقع فتم إثراء 
تعد فعالية مصالح الوظيف العمومي إحدى الآليات التي يمكن أن لية: تاوعلى إثرها تم التوصل إلى صحة الفرضية ال ،1529هو

 .تعكس مدى نجاح تنظيم وتسيير المسار الوظيفي للموظف العام في الجزائر
 ومنه على الأقل تتولد لدى الموظف العام الجزائري ثلاث نقاط أساسية هي:

وواقعه. أن يعرف حقيقة نفسه 
وماذا يريد. أن يعرف كيف يبدوا 
 مساره الوظيفي وطموحه المستقبليالنجاح أن يعرف كيف يحقق. 

 

 .الجزائر-العمومية الوظيفة-العام الموظف-الوظيفي المسار-التسييرالكلمات المفتاحية: 

Summary 

   The process of managing the career path of the public employee is a flexible line represented by the 

mobility of the employee through his practical life, which begins with recruitment and appointment 

and ends with the termination of the employment relationship. And considering the issue of career 

management for the public employee is From current issues of the moment, it is very important in the 

career For the employee. It has not study enough, So we wanted to work hard to contribute and help 

to reduce this scarcity of this kind of topics was the main motivation that we have to consider the 

following problem : 

- How effective policy of career management of the Algerian public employee ?  

Based on  that  the study sought to reach many objectives, including the knowledge of the effectiveness 

of this process in Algeria in reality . The study was enriched with a field study at the University of 

Saleh Boubneider Constantine 3, where we selected a sample of 60 persons from the Sample Study 

community is 1529, based on it, it reached the following hypothesis : the effectiveness of the public 

service is one of the mechanisms that can reflect the Success of the organization and functioning of the 

career path of the Algerian public servant. 

At least, the Algerian public official has three basic points : 

To know the Truth of him self and his reality. 

To know how to look and what he wants. 
To know how to achieve his success career path and future ambition. 

 

Key Words  :  process –career path – public employee – public function - Algeria 

 


	4c575fb30a5f3475df9890d559f3fed9a5d0a5c994730e13eca1cb24fb084543.pdf
	4c575fb30a5f3475df9890d559f3fed9a5d0a5c994730e13eca1cb24fb084543.pdf
	7963072f8e9916da623795c752eb5028172b55433c37253c94f9f70a411420fd.pdf

